
Fri kvote på kalv – erfaringar frå Sogndal 
Finn Olav Myhren 

Skogbrukssjef og viltforvaltar 



Sogndal kommune 

• Ny samanslått kommune i 
2020 med dei tidlegare 
kommunane Leikanger og 
Balestrand

• Med eit totalareal på om lag 
1,2 millionar dekar, og 
halvparten av dette er definert 
som teljande areal, tilsvarande 
685 298 dekar. 

• 12 200 innbyggarar og 13,7% 
av desse bur på 
landbrukseigedom

• 255 527 daa produktiv skog og 
30 854 daa jordbruksareal i 
drift 

• Frukt og bærproduksjon 



Viltforvaltninga i Sogndal 

• Viltforvaltninga er fordelt på to stillingar med fagansvar for høvesvis 
landbruk og skogbruk 

• Politisk utval på tre representantar som handsamar sakar knytt til 
godkjenning av bestandsplanar og tildeling etter § 18 
(Hjorteviltforskriften)

• Tildelte 1700 løyver til 36 vald (2022)

• Minsteareal for hjort frå 400-600 daa, med «aktiv» bruk av 50 % 
regelen med bakgrunn i stor skilnad i bestandstettleik-skadepress og 
påkøyrselsproblematikk. 

• Opna for jakt på elg og rådyr i gamle Sogndal kommune



Kommunale mål 

• Har ikkje gjeldande måldokument, men 
arbeid med nytt er starta.

• Hovudmålet er bestandsreduksjon, og 
det har det vore lenge

• Bakgrunnen for målsettinga er mellom 
anna:

• Høgt skadenivå på innmark

• Høgt skadenivå på skogbruk – borkgnag –
plantenapping 

• Høgt skadenivå på frukt/bær- produksjon 

• Møter mellom hjort og trafikk

• Kommunen får også mange innspel frå 
innbyggarar om nærgåande hjort i 
hagar og liknande.



Fallvilt og trafikk

• Eit gjennomsnitt på 54 
fallvilthendingar knytt til hjort årleg 

• Førre år hadde me 298 000,- i 
inntekt til viltfondet, medan 
utgiftene var på om lag 350 000,-

• 2017/18 og 2021/22 skil seg ut med 
mange hendingar.

• Om lag 90% av dei daude dyra I 
2021/22 var kalvar 



Bestandsstatus- utvikling 
• Etter ei utflating fram mot 2015, 

syner trenden i «sett- og 
felt/jegerdag» fram til i dag, 
bestandsauke

• Etter fleire år med skeivt 
kjønsforhold, har dette stabilisert
seg på eit høveleg nivå, målt i sett 
kolle/bukk. Og var i snitt for perioden 
2015-2022 på 1,3 kolle/bukk

• Diverre ligg det berre inne 
slaktevektdata frå 2018, men 
trenden her syner negativ utvikling 
for ungdyra.

• Etter ein nedgang i jakttrykket (felt 
av sett) frå 2015 til 2016, har det 
auka på kalv heilt fram til og med 
2022, medan det minka på koller og 
bukkar dei siste to åra….

• Fleire tilbakemeldingar på at folk såg 
lite hjort siste jaktår



Innføring av fri kvote på kalv i Sogndal 

• Etter tilråding frå administrasjonen vart det bestemt at me 
ville innføre ordninga for heile kommunen. Med grunnlag i 
den høge dødelegheita året før, var dette lett å anbefale

• Med grunngjeving om å minke arealbrukskonflikter og betre 
ressursutnytting

• Det vart sendt ut brev til valdansvarlege i August 2022 med 
informasjon om ordninga

• Lite negative tilbakemeldingar i løpet av jakta, men nokre i 
etterkant. Ein del telefonar om innhaldet i ordninga

• Tilbakemelding på at det var trong for ei kontrollordning, 
med fri kalv ordninga   

• Eg trur at ordninga hadde fungert betre om vi hadde visst 
dette før. Då kunne vi nådd ut med informasjon. Eg veit at 
den ikkje vart teke i bruk med grunnlag i at dei var usikre i 
nokre vald 



Effekten av ordninga i 
Sogndal 

• De var tildelt i overkant av 30 % kalv etter § 18, i 
tillegg til at bestandsplanane som vart godkjend også 
la til grunn om lag 30 % kalv i årleg fellingsmål 

• Resultatet vart i underkant av 37 % felte kalv i 2022, 
og ordninga ser ut til å ha blitt nytta både her og der 
i kommunen. Nokre stadar betre enn andre

• Auka felling av kalv, og monaleg lågare felling av 
spesielt ungdyr og til ein viss grad vaksne bukkar. Eg 
trur vinteren før er noko av årsaka til denne 
utviklinga.



Mine tankar om ordninga
• Ei ordning som eg håper har kome for å bli! Og eg håpar 

kommunane kan få dette i eiga verktykasse.

• Etter mitt syn, ikkje ei veldig potent ordning i høve til å nå 
målet om bestandsreduksjon. Då må ein spe på med til 
dømes uttak av fleire hodyr 

• Ei ordning som etter mitt syn, heilt klart har potensial i seg 
til å virke konfliktdempande 

• Kalvane etter mitt syn ein «ufarleg» kategori å skyte mye av, 
og ordninga har mange fordelar!

• Dei aller yngste og dei aller eldste dyra i ein bestand er mest 
utsett for “naturleg dødelegheit”.

• Det er difor i eit «ressursutnyttingsperspektiv», veldig 
logisk å beskatte desse delane av bestanden. Mange av dei 
kalvane som dauda i 21/22 kunne- og burde vore «hausta» i 
jakta 

• Eg trur òg at snittalderen i dei aller fleste hjortebestandane 
i Vestland er lågare enn den optimalt sett burde vere. Høgt 
uttak av kalv vil vere eit effektivt verkemiddel for å auke 
den 



• Det vil også vere lettare å få til kjønnsbalanse
mellom dei skotne dyra, ved at det er tilfeldig
om ein skyte ein hann eller ho kalv (138-138 i 
Sogndal i 2020)

• Ordninga har resultert i at fleire følte dei 
hadde eit verktøy til å gjere noko med stor 
innmarksskade sjølv, og eg har fått fleire 
meldingar på at dette er noko av det beste 
som har skjedd i viltforvaltninga på mange år. 

• Vil kunne ha preventiv effekt der ordninga 
vert nytta aktivt. Ved at det både felles fleire 
dyr, og at opphaldstida på innmark i jakttida 
vert kortare 



Vegen vidare

• Det vart felt færre hjort i Sogndal i 2022 enn året 
før, og det same ser vi på fylkesnivå.

• Nyhende på SSB 23.03.2023: «Færre felte elg og 
hjort i Norge. Nedgangen er størst i Møre og 
Romsdal og Vestland»

• Som i 2015 har mange tatt til orde for at det nå blir 
færre hjort, og at vi må sette på «bremsene» slik at 
vi ikkje blir hengande etter bestandsutviklinga…….

• 70% av dei spurde kommunane har over mange år 
hatt  målsetting om å redusere hjortebestandane, 
men vi har blitt hengande etter 
bestandsutviklinga….

• I åra mellom 2009 og 2015 var nyhendebilete (for 
hjort) prega av utsegn som: «hjortebestand i fritt 
fall, nå går det nedom og heim osv».

• Kan hende ein burde hatt større fokus på at vi nå ser 
ut til å kunne nå målsettinga???

• Det som skjedde var at mange starta å spare på 
produksjonsdyr, og utviklinga kjenner vi til 

• Kva skjer om ein byrjar å spare på hodyra i ein 
bestand på 2022- nivå?



Vegen vidare 
• Dei kommunale måla er ikkje teke ut i frå 

lause lufta!

• Dei er tufta på eit ynskje om å ta det 
ansvaret kommunane er tillagd gjennom lov 
og forskrifter 

• Ein skal ta omsyn til 
påkøyrselsproblematikk, jord- og skogbruk, 
hagebruk og naturmangfald i forvaltninga av 
hjorten 

• Om målet er bestandsreduksjon, må det 
settast i verk tiltak for måloppnåing 

• Og når ein målet, kjem fleire til å sjå færre 
hjort

• Eg trur ikkje «fri kalv» ordninga kjem til å 
vere utløysande for å få til 
bestandsreduksjon, men den kan vere ei 
veldig god støtteordning 



Så kva slags dyr skal vi skyte????
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